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ANOTATION: Presumtions give a person the opportunity to reveal human connections 

with the objects that exist in the reality around us, the relationship between a person and 

objects. Presumtions have accompanied our sociaty throughout history and their origins 

can be seen in customs and traditions. In human consciousness, some objects are 

inevitably correlated with others, sometimes also with heterogeneous objects, between 

which a certain connection is formed, and which is either causal or comparative in nature. 

When talking about the concept of presuptions, it is important to understand what the term 

"presumption" represents. 

A number of scholars have referred to the definition of the concept of presumption, 

although its unequivocal definition is still not available in legal science. These definitions 

differ significantly from each other, but they also have certain common features. In the 

definitions given by almost all authors, the idea that a hypothesis is a conclusion or 

judgment based on empirical experience, which is recognized as reliable and true until it is 

not refuted, is crossed by a red line. Thus, any hypothesis is a generalization of the results 

of the experiment, through which the stable, often repeated connections between the facts, 

manifested in a certain period of time, are expressed. At the same time, since the 

hypothesis is not an undeniable fact, it is logical that there may be deviations from the 

above-mentioned stable connections, which are often observed in the case of a 

hypothesis. 

Based on the generalization of the scholars definitions, the author presents a 

possible definition of presumption. 

 Presumption is a hypothethical assumption about facts or events with high 

probability, which as a result of long-term stable empirical experience is universally 

recognized as true and does not give rise to a reasonable assumption of the opposite, as 

well as facts or events that are considered true due to the absence of evidence to the 

contrary. 
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АННОТАЦИЯ. 

Презумпции дают человеку возможность раскрыть, существующие в окружающей нас 

действительности связи человека с предметами, отношения между человеком и 

предметами. Презумпции сопровождали человечество на протяжении всей истории, и их 

истоки можно увидеть в обычаях и традициях. В сознании человека одни объекты 

неизбежно соотносятся с другими, иногда даже с разнородными объектами, между 

которыми образуется определенная связь, имеющая либо причинный, либо сравнительный 

характер. Говоря о концепции презумпции, важно понимать, что представляет собой 

термин «презумпция». 

Ряд ученых обращались к определению понятия презумпции, хотя однозначного ее 

определения в юридической науке до сих пор нет. Эти определения существенно 

отличаются друг от друга, но имеют и некоторые общие черты. В определениях, данных 

почти всеми авторами, красной линией подчеркнуто представление о том, что презупция 

— это вывод или суждение, основанное на эмпирическом опыте, которое признается 

достоверным и истинным до тех пор, пока оно не будет опровергнуто. Таким образом, 

любая презумпция представляет собой обобщение результатов эксперимента, посредством 

которого выражаются устойчивые, часто повторяющиеся связи между фактами, 

проявившиеся в определенный период времени. В то же время, поскольку презумпция не 

является неоспоримым фактом, логично, что могут быть отклонения от упомянутых выше 

устойчивых связей, которые часто наблюдаются в случае презупции. 

На основе обобщения изложенных определений в статье автор представил свое 

возможное определение презумпции.  Так.  

Презупция – это предположение о фактах или событиях, которое имеет высокую 

вероятность, которое в результате длительного устойчивого эмпирического опыта 

общепризнано истинным и не вызывает разумного предположения об обратном, а также 



 
факты или события, которые считаются верным в связи с отсутствием доказательств 

обратного. 
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